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Voor het ontwerpen van verkeersregelingen is een aantal pro-

gramma’s op de markt, met voor ingewijden bekende namen 

als CCOL, COCON en de RWS C-regelaar. Ze hebben gemeen 

dat je er gedetailleerd verkeersregelingen mee kunt ontwerpen 

waarbij je prioriteit kunt geven aan de auto, het ov en/of de 

fiets. ‘Bij het ontwerpen van een verkeersregeling met zo’n 

programma is natuurlijk de eerste winst te behalen, bijvoor-

beeld als het doel is meer prioriteit te geven aan de fietser’, 

aldus Guus van der Burgt van IT&T, een bedrijf dat zich onder 

meer toelegt op het ontwikkelen van software om verkeersre-

gelingen door te lichten. ´En inmiddels zijn de ontwerpers van 

verkeersregelingen het er wel over eens dat je de fietsers niet 

zozeer langer groen hoeft te geven, maar liever vaker groen. 

In de praktijk komt dat er vaak op neer dat fietsers twee keer 

groen krijgen binnen een cyclus.’ 

Dat lukt niet overal, want meestal gaat het toch ten koste van 

de auto of het openbaar vervoer en dat vergt moeilijke keuzes. 

Maar je kunt zo’n dubbele realisatie ook verkeersafhankelijk 

maken. ‘De verkeersautomaat meet dan de verkeersintensi-

teit en geeft afhankelijk van de drukte de fietsers een-, twee- of 

zelfs driemaal groen binnen een ‘regelcyclus’. In Brabant heeft 

men op enkele plaatsen de fietsregeling zelfs weersafhankelijk 

gemaakt door een regenmeter aan te brengen die de fiets bij 

slecht weer een extra streepje voor geeft.´ 

Voorspellers en aftellers

Maar er is meer creativiteit in de regeling te leggen dan alleen 

dubbele realisaties voor fietsers. Alle maatregelen die de 

cy clustijd kunnen verkorten dragen een steentje bij, waarvan 

ook de fietser kan profiteren. Zo is Van der Burgt sterk voor-

stander van het gebruik van wachttijdvoorspellers en aftellers. 

Voor de fietsers en voetgangers zijn dit inmiddels bekende 

verschijningen in de vorm van teruglopende leds of aftel-

lende seconden. Maar er bestaan inmiddels ook aftellers voor 

de automobilist waarbij in het oranje licht van 3 naar 0 wordt 

teruggeteld. ‘Daar win je aantoonbaar tijd mee. Op een cyclus 

scheelt dat soms 3 tot 4 seconden en dat is ook in het voordeel 

van de fietser.´

> Kwaliteit verkeersregelingen 
vaak onder de maat
Ron Hendriks

Hoewel de fiets de laatste jaren meer aandacht krijgt in de verkeersregeling, 

valt er nog steeds veel winst te behalen. Dat is de vaste overtuiging van Guus 

van der Burgt, verkeersregelspecialist en medebedenker van de Kwaliteitscen-

trale, een hulpmiddel om het functioneren van verkeersregelingen op straat 

te evalueren. Want de maximale wachttijd voor fietsers uit de gemeentelijke 

verkeersnota wordt in de praktijk maar zelden gehaald.

‘Aan fietsers wordt nog wel eens een maximale 

wachttijd beloofd van bijvoorbeeld 30 seconden. 

Maar in de praktijk blijkt dat vaak meer uitzondering 

dan regel.’
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Maar de praktijk is vaak dat veel regelingen niet goed zijn afge-

steld. Dat leert ook de ervaring van het Groene Golf-team dat 

in opdracht van Rijkswaterstaat honderden verkeersregelingen 

onder de loep nam en waar Van der Burgt een actieve rol in 

speelde. ‘Ik denk dat 80 procent van de verkeersregelingen 

al van het begin af aan niet optimaal zijn ingesteld. Wie de 

hoofdschuldige is? Je ziet dat zowel leveranciers, wegbeheer-

ders als adviesbureaus kansen laten liggen. Ook wordt vaak 

heel lang niet omgekeken naar verkeersregelingen als ze een-

maal op straat zijn gezet.’ Dat alles was voor IT&T aanleiding 

de Kwaliteitscentrale te ontwikkelen om de kloof tussen the-

orie en praktijk te dichten. ‘We zijn vooral met de Kwaliteitscen-

trale begonnen omdat je goede informatie nodig hebt over het 

functioneren van een regeling. Dan ben je niet meer afhanke-

lijk van dat uurtje dat je op straat staat te kijken.’ 

Maximale wachttijd voor fietsers

De Kwaliteitscentrale is een softwareprogramma dat het func-

tioneren van de verkeersregeling inzichtelijk maakt. Het pro-

gramma verzamelt de data die de verkeersregelautomaat op 

straat genereert, bijvoorbeeld over de werkelijk gerealiseerde 

rood- en groentijden, wachtrijen, door-rood-rijders, informatie 

over het functioneren van individuele lussen, enzovoort. ‘En 

dan zie je vaak een ander beeld dan je zou verwachten op 

grond van de simulatieberekeningen.‘ 

Het uitlezen van een verkeersregelautomaat kan op een aantal 

manieren, maar gebruikelijk is om dat tegenwoordig via IP-

adressen te doen. Dat maakt het ook mogelijk om de data met 

hele korte intervaltijden uit te lezen. ‘Inmiddels zijn 1700 van 

de circa 5500 verkeersregelinstallaties in ons land voorzien 

van een Kwaliteitscentrale. Het merk verkeersregelautomaat 

doet niet ter zake want met de leveranciers van vri’s is een 

aantal jaren geleden overeengekomen dat de data in gestan-

daardiseerde vorm wordt opgeslagen.’

Uit de binnengehaalde informatie blijkt soms direct al of alle 

lussen naar behoren functioneren. En dat is lang niet altijd het 

geval, weet Van der Burgt. ‘Sommige lussen doen jarenlang 

zonder enige hapering hun werk, andere laten het na korte tijd 

afweten en weer andere haperen af en toe.’ Genoeg om een 

regeling danig in de war te schoppen, zonder dat dit overigens 

direct hoeft op te vallen.

Na zuivering van de data op individuele uitschieters, pre-

senteert de software een beeld van het feitelijk functioneren 

van de regeling. En dan is te zien of de goede voornemens 

die in verkeersnota’s zijn vastgelegd ook werkelijk gereali-

seerd worden. Van der Burgt: ‘Zo wordt aan fietsers nog wel 

eens een maximale wachttijd beloofd van bijvoorbeeld 30 

seconden. Maar in de praktijk blijkt dat vaak meer uitzondering 

dan regel. Of je ziet dat er – zeker in het buitengebied – een 

Betrapt

Een bijna anekdotisch voorbeeld van een toepassing van de Kwaliteitscentrale. Een fietser die regelmatig zondag-

ochtend in alle vroegte zijn hond uitliet in het buitengebied, meldde dat hij plotseling veel langer voor rood moest 

wachten om de provinciale weg over te kunnen steken. Een blik met de Kwaliteitscentrale leerde dat een defecte 

detectielus 15 meter voor de stopstreep de aanleiding vormde. Maar ook was te zien – omdat op zondagochtend in 

alle vroegte maar één fietser zich had aangemeld bij de vri – dat de man met hond door rood was gefietst. Toen hij 

werd teruggebeld met de melding dat zijn klacht was verholpen en terloops werd opgemerkt dat hij kennelijk door 

rood was gereden, verontschuldigde de man zich uitvoerig.

Voorbeeld van een uitdraai van de Kwaliteitscentrale: 

een grafiek ‘onnodig wachten’ voor fietsers.

‘Met wachttijdvoorspellers en aftellers win je 

aantoonbaar tijd. Op een cyclus scheelt dat soms 

3 tot 4 seconden.’



I     Fietsverkeer 27    I     maart 2011    I 17

groot deel van de dag weinig gebeurt als het gaat om fietsers, 

maar dat in de spits hele pelotons scholieren voorbijtrekken.’ 

Die 30 seconden zou volgens Van der Burgt trouwens best in 

voorschriften kunnen worden vastgelegd. ‘Je ziet dat bij het ov 

ook. Daar wordt in ov-concessies het oponthoud bij verkeers-

lichten gelimiteerd.’

Fietsers beschermd tegen wegpiraten

Tijdens de Fietsberaadbijeenkomst over verkeerslichten 

op 23 september 2010 betoogde Bo Boormans, directeur 

DTV Consultant en Fietsberaadlid, dat fietsbeleidsmakers zich 

te vaak het kaas van de brood laten eten. Niet zelden omdat ze 

denken dat ze te weinig kennis in huis hebben. Volgens Boor-

mans is echter geen gedetailleerde kennis van vri’s nodig om 

heldere eisen voor de afwikkeling van het fietsverkeer te for-

muleren. De kwaliteitscentrale biedt vervolgens de mogelijk-

heid om te monitoren of aan de eisen wordt voldaan. Zelfs 

als men niet beschikt over een kwaliteitscentrale kan op relatief 

eenvoudige wijze een beeld verkregen worden van de afwikke-

ling voor fietsers.  

In Gelderland kunnen ze dat beamen. De provincie is een vaste 

gebruiker van de Kwaliteitscentrale. Hans Diender van de pro-

vincie bevestigt dat dit veel tijd ‘op straat’ scheelt. ‘Kloppen de 

hiaattijden met de werkelijkheid, hoe is het met roodlichtne-

gatie, verloopt het in- en uitmelden van de bussen zoals voor-

zien, je kunt het allemaal natrekken.’ En ook zou met de Kwa-

liteitscentrale heel goed de focus op de fiets gericht kunnen 

worden, beaamt Diender, die en passant een paar Gelderse 

voorbeelden noemt waar de Kwaliteitscentrale een rol zou 

kunnen spelen. Bijvoorbeeld bij de in Gelderland toegepaste 

regeling waarbij het groen voor fietsers even wordt uitge-

steld als er onbesuisde automobilist aankomt. Diender: ‘We 

meten de snelheid op 100 meter voor een verkeerslicht. Als 

de snelheid dan boven de 90 km/uur ligt en er staan fietsers 

te wachten, verlengen we de roodtijd voor fietsers met zes 

seconden. Maar we willen dat graag locatieafhankelijk maken. 

Want soms moet dat misschien nog wat langer zijn. Ander 

voorbeeld is het ‘misbruik’ van een voetgangersoversteek 

door fietsende schooljeugd die parallel loopt met een fiets-

oversteek. Door op de voetgangersknop te drukken, hopen de 

scholieren sneller groen te krijgen. Maar dat betekent vanwege 

de langere groentijden extra lang wachten voor het overige 

verkeer. Het probleem is opgelost door een extra detectielus te 

leggen bij de voetgangersknop. Staat er een fietser, dan krijgt 

deze geen voetgangersgroen.‘ 

Martijn Laenen, verkeersregelspecialist van de gemeente 

Breda, ziet ook goede mogelijkheden om de Kwaliteitscentrale 

in te zetten voor de fiets. ‘We hebben hier de Kwaliteitscen-

trale voor ongeveer de helft van de vri’s geïnstalleerd en zijn 

nog druk bezig met het inregelen. Maar op voorhand vind ik 

het een goede tool om te zien hoe de regeling op straat func-

tioneert. Vooralsnog richten we ons niet specifiek op één doel-

groep, maar van verbeteringen profiteert de fietser natuurlijk 

ook. Want als we binnen een cyclus tijd overhouden gaat die 

naar de fietser.’ Ook Laenen ziet als belangrijk voordeel dat je 

op het scherm veel meer ziet dan dat je op straat ziet en dat je 

je kunt focussen op één doelgroep. ‘En sterk punt is inderdaad 

dat je met de Kwaliteitscentrale kunt zien of de detectie goed 

werkt en dat zie je op straat ook lang niet altijd.’

Als het aan Van der Burgt ligt zou er dan ook een APK voor 

verkeerslichten moeten komen. ‘Het komt te vaak voor dat er 

jarenlang niet wordt omgekeken naar zo’n regeling. Onder-

tussen gaan lussen kapot, ligt er een nieuwe buslijn of is de 

verkeersintensiteit gewijzigd. En dat is niet nodig.’

Guus van der Burgt: 

‘80 procent van de verkeersregelingen zijn al van het 

begin af aan niet optimaal ingesteld.'

Met de huidige versie van de Kwaliteitscentrale zijn in relatie tot 

fietsers de volgende verkeerskundige grootheden te berekenen:

− maximale wachttijd fietsers

− gemiddelde wachttijd fietsers

− onnodig wachten van de fietsers (geen verkeer voor hun 

langs)

− cyclustijd

− restcapaciteit (lucht in de regeling)

− defecte lussen

Verder wordt gewerkt aan een algoritme om de intensiteiten van de fiet-

sers te bepalen.

Door met de Kwaliteitscentrale de werking verder te analyseren is ook 

inzicht te krijgen in vragen als:

− is de groentijd lang genoeg om alle fietsers door te laten?

− zijn er defecte lussen?

− hoeveel deelconflicten treden op tussen afslaande (vracht)auto’s en 

rechtdoorgaande fietsers?

− hoeveel fietsers rijden door rood?


